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در تمام شــهرهاى دنیا، قبــل از اجرا و 
راه اندازى طرح هاى جدید در هر زمینه اى 
مطالعات امکان سنجى و عارضه سنجى 
مربوط بــه آن به صورت دقیق توســط 
کارشناسان و متخصصان مربوطه انجام 
شده، سپس براى اجراى آن طرح تصمیم 

نهایى گرفته مى شود.
اجراى طرح هاى ترافیکى در شــهرهاى 
وسیع و پرجمعیت چون کلان شهر تهران، 
موضوعى با حساست بالاست که نیازمند 
دقت نظر و انجام اقدامات کارشناسى است 
تا اختصاص بودجه به صورت هدفمند و 
کارآمد صورت پذیرد و از هرچه پیچیده تر 
شدن معضل ترافیک و صرف هزینه هاى 

بیهوده جلوگیرى شود.
با شــرایط فعلى پایتخــت از نظر تراکم 
پیچیده ترافیک، وضعیت آلودگى هوا و 
نبود زیرساخت هاى مناسب، همچنین 
مشــکلات اقتصادى ارگان هــا، نباید با 
عدم تشخیص صحیح اولویت ها در حوزه 
حمل ونقــل، موجبات اتــلاف منابع را 
فراهم کرد و درمقابــل با هدف قراردادن 
پروژه هــاى مهم و تأثیرگــذار همچون 
توســعه خطوط مترو و اصلاح سیستم 
بى آرتى، نســبت به کاهش مشــکلات 
ترافیکى و آلودگى هــاى پایتخت اقدام 
کرد. نمونه طرح هایى که براى جلوگیرى 
از آلودگى هواى تهران ارائه شــده، طرح 
«بیدود» است؛ طرحى که توسط بخش 
خصوصى و با حمایت شــهردارى تهران 
اجرایى شــده اســت. در ایــن طرح که 
درحال حاضر به صورت پایلوت در مناطق 
2 و 6 شهر تهران اجرا مى شود، متقاضیان 

مى توانند با استفاده از اپلیکیشن «بیدود» 
دوچرخه کرایه کنند.

متاسفانه طرح هایى که در گذشته توسط 
شــهردارى تهران براى کرایه دوچرخه 
انجام شد با شکســت مواجه شدند، اما 
طرح «بیدود» به دلیل سهولت در کرایه 
دوچرخه و تحویل آسان در هر جاى شهر 
با استقبال خوب شهروندان مواجه شده 
اســت. تفاوت این دوچرخه هــا با آنچه 
تاکنون توسط شهردارى انجام مى شده، در 
این است که شهردارى تنها در محل هاى 
تعبیه شده اقدام به اجاره دوچرخه مى کرد 
و راکب باید دوچرخه را در همین محل ها 
تحویل مى داد، اما دوچرخه هاى اشتراکى 
به واسطه قفل هوشمندشان، این امکان 
را دارند تا در هر مکانى، پارك و از طریق 

نقشه تعبیه شده روى اپلیکیشن، متقاضى 
بعدى براى دریافت دوچرخه، اقدام و آن 
را تحویل بگیــرد.  در حقیقت این روزها 
تب وتاب دوچرخه سوارى بسیار داغ شده 
و به دنبال آن نیز کمپین «سه شنبه هاى 
بدون خــودرو» نیز به راه افتاده اســت؛ 
همچنین حناچى، شــهردار تهران نیز با 
حضور در سه شــنبه هاى بدون خودرو 
سعى در اشاعه فرهنگ دوچرخه سوارى 

در شهر تهران داشته است.
فرهنگ دوچرخه ســوارى 

نهادینه شود
اما پیش از همه گیرشــدن ایــن طرح و 
افزایش دوچرخه ســواران در سطح شهر 
باید فرهنــگ آن نیز نهادینــه و قوانین، 
باید هاونباید هایى براى دوچرخه سوارى در 

خیابان تعریف شود؛  زیرا دوچرخه سوارى 
نیز مانند هر رفتار و کنش دیگرى فرهنگ 
ویژه اى دارد که نمى توان نســبت به آن 

بى تفاوت بود.
 پاى صحبت برخى از رانندگان ســوارى 
کــه بنشــینیم، گلایــه مى کننــد که 
دوچرخه ســواران گاهــى موجب ایجاد 
تصــادف و حادثه شــده اند و آن ها بارها 
توانسته اند این خطر را مهار کنند و باید 

براى این مسئله فکر جدى شود. 
دوچرخه ســوارى اگر بــا رعایت اصول 
نباشد، آسیب هاى جبران ناپذیرى را براى 
فرد ایجاد مى کند و ممکن اســت عامل 
بسیارى از تصادفات باشد؛ حتى به دلیل 
خطرات زیادى که دوچرخه ســوارى در 
سطح شهر با این حجم از ماشین و اتوبوس 

به دنبال دارد اجازه ورود دوچرخه سواران 
در خط ویژه اتوبوس رانى داده نشده است.
افزایش نگران کننده تلفات   

دوچرخه سوارى در تهران
در همیــن رابطــه پلیــس راهنمایى و 
رانندگى تهران بزرگ اعــلام کرد: اخیراً 
خبــرى در فضاى مجــازى درخصوص 
موافقت پلیس راهور تهران بزرگ جهت 
تردد دوچرخه ســواران در خطوط ویژه 
منتشر شــد که ضمن تکذیب این خبر 
به آگاهى مى رســاند، راه اندازى خطوط 
ویژه بــه منظور ســهولت در جابه جایى 
مسافران با استفاده از حمل ونقل عمومى 
و ارائه خدمات ویژه امدادى و انتظامى به 
شهروندان بوده و هم چنان که در ابتداى 
این مســیرها، تابلــوى ورود ممنوع به 
استثناى اتوبوس و وسایل نقلیه امدادى 
و انتظامى نصب شده، به استناد بند 49 
ماده 1 آیین نامه راهنمایــى و رانندگى 
خط ویژه براى تردد وســایل نقلیه مجاز 
اختصاص یافته و تردد دوچرخه سواران 
در ایــن مســیر ممنوع اســت؛ لــذا از 
شــهروندان فهیم تهرانى که از دوچرخه 
جهت جابه جایى در سطح شهر استفاده 
مى کنند، تقاضا مى شود ضمن خوددارى 
از ورود بــه خطوط ویژه، از مســیر هاى 

عمومى و مجاز استفاده کنند.
در دوره فعلى که دوچرخه سوارى به عنوان 
یک چشــم انداز کلى حمل ونقل در حال 
افزایش اســت، باید قوانین و فرهنگ آن 
نیز در جامعه تعریف شــود؛ زیرا اگر این 
اتفاق نیفتــد، باید منتظــر افزایش آمار 
تصادفات، مرگ ومیــر و مصدومیت هاى 
ناشى از دوچرخه سوارى بدون اصول در 

خیابان ها باشیم.

سخنگوى مجلس شوراى اسلامى:

نظرها درباره مبتلایان به ایدز 
ضدونقیض است!

آنچه موجب شــد روســتاى «چنارمحمودى» 
لردگان، از دو هفته پیش تاکنون سرخط خبرها 
قرار گیرد، هنوز درهاله اى از ابهام اســت. نگرانى 
از ابتلا به ایدز به روســتاهاى اطراف نیز سرایت 
کرده وپرونده لردگان باز است. سخنگوى مجلس 
شــوراى اســلامى، طى گفت وگو با «نسل فردا» 
درباره رونــد پیگیرى ها عنوان کــرد: خوابیدن 
قائله مبتلایان ایدز در روســتاى چنارمحمودى 
شهرســتان لردگان، منوط به نظرات کارشناسى 
اســت؛ باید منتظرتحقیقاتى ماند که توسط تیم 
اعزامى از کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس 
انجام خواهد شد. وى بابیان اینکه «در این ماجرا 
وزارت بهداشــت یک چیز مى گوید و دادستانى 
موضوعى دیگررا مطرح مى کند»، ادامه داد: آنچه 
تا الان گفته شــده ضدونقیض بوده و باعث ایجاد 
نگرانى هایى شده است؛ بنابراین رئیس مجلس به 
کمیسیون بهداشت مأموریت داده تا صحت و سقم 
را بررسى و نظر کارشناسى را اعلام کند. سخنگوى 
مجلس دهم یادآور شــد: براى اینکه همه به یک 
نقطه واحدى برسند و اظهارنظرکارشناسى صورت 
بگیرد، رئیس قوه مقننه اعزام تیمى از کمیسیون 
بهداشتى را اعلام کرده و قرار است گزارش شان را 

به هیئت رئیسه مجلس تحویل بدهند.
 عباس عبدى، فعال سیاســى نیــز درخصوص 
حواشــى اتفاقات لردگان گفته اســت: «نتیجه 
برخورد نادرســت با ایدز موجب غفلت از آموزش 
درباره این بیمارى و شــیوه هاى پیشگیرى از آن 
شد که هزینه هاى جبران ناپذیرى را براى کشور 
داشته است. نمونه اش جلوگیرى از توزیع سرنگ 
مجانى میان معتادان است که یک مقام مهم سابق 
که مرحوم شد، عامل این امر بود. گویى این را اتلاف 
منابع مى دید. مى پرســیدند که چرا به معتادان 
سرنگ مجانى داده شد؟ یا کوشش براى جلوگیرى 
از آموزش مربوط به ایدز را در نظام آموزشى کشور 
اکنون و در حوادث لردگان شــاهدیم که چگونه 
مردم چوب فقدان آموزش را مى خورند و در یک 
محیط بسته روستایى به یک باره شاهد تعداد قابل 

توجهى مبتلا به ایدز هستیم.»

همزمان با هفته سلامت روان اعلام شد

تصمیم بر حذف سقف پوشش 
بیمه اى 56 روزه

ایسنا: مدیرکل دفتر ســلامت روانى، اجتماعى 
و اعتیاد وزارت بهداشــت ضمن ارائه توضیحاتى 
درخصوص تغییرات صورت گرفته در قانون سلامت 
روان، از برطرف شــدن چالش پوشش هاى بیمه  

درمانى این بیماران در آینده خبر داد. 
دکتر احمد حاجبى، با اشاره به اصلاحات صورت 
گرفته بر قانون ســلامت روان، گفــت: تغییرات 
صورت گرفته بــر این قانون شــامل اصلاحاتى 
کوچک است و تغییر عمده اى صورت نگرفته است. 
قانون ســلامت روان از دو کمیسیون اجتماعى و 
کمیسیون لوایح مجلس شوراى اسلامى گذر کرده 
و در زمینه تغییرات صــورت گرفته با ذى نفعان 
صحبت هایى شده است. وى افزود: قانون سلامت 
روان پس از اصلاحات صورت گرفته، آماده مطرح 
شدن در هیئت دولت است و به زودى ابلاغ خواهد 
شــد. مدیرکل دفتر ســلامت روانى، اجتماعى و 
اعتیاد وزارت بهداشت درخصوص پوشش بیمه اى 
بیماران اعصــاب و روان کــه از چالش هاى آنان 
است، گفت: طى جلساتى که با شوراى عالى بیمه 
داشــته ایم، تصمیم گرفته ایم تا ســقف پوشش 
بیمه اى 56 روزه براى درمان بیماران اعصاب و روان 
برداشته شود. وى گفت: با برداشتن سقف پوشش 
بیمه اى، دوره هاى درمانى متناســب با وضعیت 
بیمار طى مى شود. امیدواریم این مشکل بیماران 

نیز به زودى برطرف شود.

فرمانده ناجا:

بازگشت 900 هزار زائر حسینى
شهر خبر: فرمانده نیروى انتظامى گفت: با همت 
رزمندگان اسلام و مرزبانان غیور، وضعیت امنیت 
در مرزهاى کشور مطلوب است و مشکل امنیتى 
خاصى نداریم. سردار حسین اشترى، درخصوص 
وضعیت تردد زائران در مرزهاى کشــور ضمن 
تسلیت ایام سوگوارى آقا اباعبداله الحسین(ع)، 
گفت: برابر گزارش هاى رسیده از چهار مرز زمینى 
چذابه، شــلمچه، مهران و خســروى از اول ماه 
محرم تاکنون حدود دو میلیــون نفر به عتبات 
عالیات مشرف شــده اند.  وى افزود: حدود 600 
هزار نفر از زائران از سفر عتبات عالیات برگشتند 
و امروز نیــز 300 هــزار نفر به این آمــار اضافه 
شده است. ســردار اشترى، با اشــاره به آمادگى 
کامل پلیس در خدمات رسانى به زائران حسینى 
در مرزهاى کشــور تصریح کرد: مشــکلاتى در 
بحث حمل و نقل بــراى جابه جایى مســافران 
در آن طرف مرزهاى کشــورمان به ســمت مرز 
عراق وجود دارد که مســئولان عراقــى و ایرانى 
درصدد حل این مشکل هستند تا حرکت زائران 
متوقف نشــود. وى بــا بیان اینکــه هفته آینده 
پیک تردد زائران به عتبات اســت، تصریح کرد: 
همکاران ما و دیگر نیروهاى مســلح و مسئولان 
آمادگــى لازم را براى خدمت رســانى به زائران 
دارنــد؛ امیدواریم مشــکلات موجــود نیز رفع 

شود.
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 ادامه از صفحه یک...               
این موضوع قابل بررسى اســت که چه کسانى 
جذب این فرد در شــبکه تصویرى اینستاگرام 
شده اند.پرسش اساسى این اســت که آیا جاى 
این گونه افراد، به جاى شــبکه اینســتاگرام و 
شبکه هاى اجتماعى مشابه آن، مراکز روان درمانى 
نیست؟! واقعیت این است که این فرد مدت هاست 
درحال فعالیت در فضاى مجازى اســت و شاید 
همین عجیب بودن وى موجــب جذب فالوور، 
همچنین انگیزه وى براى اینکه چهره خود را به 
این شــکل در بیاورد، بوده است. اما پرسش این 
اســت که چرا نهادهاى مربوطه بعد از مدت ها با 
چنین حضور عجیبى آن هم از یک انسان ایرانى 
در فضاى مجازى با وى برخــورد کرده اند؟ چرا 
نهادهاى مختلف به صورت مدعى العموم قبل از 
اینکه از مردم شکایت براى برخورد با این فرد را 
دریافت کنند، به ســراغ وى نرفته و با او برخورد 
نکرده اند؟ «اینســتاگرام» یک محیط ناامن از 
لحاظ آموزشى، جنسى، سبک زندگى و ... است؛ 
مســئله اى که باید درمورد آن در کشور تصمیم 
جدى گرفته شــود. اما این همه یله و رها بودن 
این شبکه اجتماعى، جاى تعجب دارد! از اراذل و 
اوباش گرفته تا زنانى با شکل و قیافه هاى اروتیک 
و غیراخلاقى، در شــبکه اجتماعى اینستاگرام 
جولان مى دهند. هر چند در مقاطعى با این افراد 
برخورد مى شود، اما این برخوردها کافى نیست. 
هستند کســانى که براى کســب وکار و توسعه 
و تبلیغ مشــاغل خود در این شــبکه اجتماعى 
حضور دارند، اما عدم نظارت کافى بر این شبکه 
اجتماعى شاید به اســم آزادى سبب شده است 
که این شبکه اجتماعى به طور افسارگسیخته اى 
در بیاید که موجب نگرانى بسیارى از خانواده ها 
شود. خانواده هایى که فرزندانشان در این شبکه 
اجتماعى براى هر انگیزه اى خصوصاً ســرگرمى 
و ارتبــاط اجتماعى روزانه وقت خــود را صرف 
مى کنند. بسیارى از فیلترکردن اینستاگرام سخن 
مى گویند؛ برخى نیز به دنبال آزادى هســتند، 
اما در این میان شــاهد جولان افرادى در شبکه 
اجتماعى اینستاگرام هستیم که بعضاً اثرگذارى 
زیــادى روى جوانان دارند. ســودجویانى که با 
استفاده از جذابیت هاى ســیاه، جوانان را جذب 
مى کنند و با اســتفاده از همین موارد به شهرت 
مى رســند و کســب درآمد مى کنند. از این رو 
بســیارى از خانواده ها که به تربیت فرزندانشان 
حســاس هســتند، از حضور آن ها در این فضا 
جلوگیرى مى کنند. اینستاگرام تا جایى به یک 
محیط آلوده از نظر اجتماعى بدل شده که انواع 
بزه ها و آسیب هاى این حوزه را مى توان در آن به 
وضوح دید. جالب این جاســت که این بزه ها هر 
روز در حال عادى سازى در این شبکه اجتماعى 
هستند. آنچه این شبکه اجتماعى را خاص کرده 
و بســیارى نیز درمورد آن صحبــت مى کنند، 
معروف شدن افرادى عجیب و غیرعقلانى مانند 
«سحر تبر» است. حتى افرادى که باید در مراکز 
روانى براى درمان حضور داشته باشند، به شاخ 
مجازى بدل شده اند. این افراد با کارهاى عجیب 
و غیرمنطقى و بعضاً غیراخلاقى خصوصاً از لحاظ 
ماهیت انسانى خود به جذب جوانان مى پردازند 
و این رقابت عجیب بــودن  در این فضا در حال 
گسترش اســت؛ اما نهادهاى مربوطه کماکان 
شکیبایى(!) و شاید باید گفت اهمال کارى نسبتاً 
بالایى را درمورد این فضا نشان مى دهند. حالا که 
این شبکه اجتماعى در حال فعالیت است، لااقل با 
کنترل برخى از افراد و برخوردهاى منطقى با این 
افراد تا حدودى مى توان این فضا را پاك ســازى 
کرد. این درحالى اســت که حالا علماى حوزه 
ارتباطات بیان مى کنند که چیزى به عنوان فضاى 
مجازى وجود ندارد و این فضا یک فضاى کاملاً 
واقعى است؛ حتى بعضاً بیشتر از فضاى واقعى در 
افراد تاثیرگذار است و افراد جامعه بیشتر از فضاى 
واقعى در آن روز و ساعات خود را سپرى مى کنند. 
بنابراین فضاى مجازى نیز باید قوانین خاص خود 
را داشته باشد و در جهت پاك سازى و نظارت آن 

نهادهاى مربوطه بیشتر از گذشته کوشا باشند.
ضرورت آموزش سوادرسانه اى به کاربران
وقتى روزنامه انگلیســى «گاردین» تصویر این 
شاخ مجازى را در صفحه خود منتشر کرد، اغلب 
مخاطبان با تعجب به این موضوع نگاه کرده اند. 
برخى از آن ها حتى گفته اند که این تصویر حاصل 
دستکارى فتوشاپى اســت. از سوى دیگر گفته 
شــده که این فرد زمینى نیست و فضایى است!  
حال این پرسش پیش مى آید که چرا این چهره، 
فالوورهاى زیادى داشــت؟ فالوورها با اینکه در 
خیلى از موارد کامنت هــاى توهین آمیزى براى 
او ارسال مى کردند یا چهره عمل شده اش را مورد 
تمسخر قرار مى دادند، غافل از این ماجرا بودند 
که نوشتن همین کامنت ها در نقد رفتارهاى او، 
باعث کسب سود و افزایش تبلیغات در صفحاتش 
مى شــود. به همین خاطر این جاست که بحث 
ضرورت آموزش سوادرسانه اى به کاربران ایرانى 

اهمیت پیدا مى کند.

تحلیل

شهرداران تهران در هر دوره یک طبقه روى پایتخت گذاشتند! انتقاد رئیس سازمان محیط زیست از درخواست یک خودروساز
ایرنا: رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت، در همایش «مدیریت سبز» در ســازمان برنامه و بودجه که با حضور وزیر علوم و جمع 
زیادى از دانشگاه ها و رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار شد، با انتقاد از نحوه  آموزش مدیران در حوزه مدیریت سبز و محیط زیست در 
دانشگاه ها گفت: متاسفانه در برخى موارد شاهدیم که برخى مدیران ما به خوبى در این حوزه آموزش ندیده اند؛ ما مى خواهیم که بیشتر 
دانشگاه ها دانشجوى زیست محیطى تربیت کنند. عیسى کلانترى، با اشاره به نوع رفتار برخى مدیران در سازمان ها و شرکت ها که به ضرر 
محیط زیست تمام مى شود، اظهار کرد: یکى از مدیران خودروساز، اخیرا نامه نوشته که ما را به دلیل تحریم ها و هزینه هایى که به همراه 
دارد، از نصب فیلتر روى خودروهاى دیزلى معاف کنید. جالب این جاست که شش سال تحریم نبودیم، فیلتر نصب نمى کردند؛ الان که 

حدود یک سال است که تحریم هستیم نیزمى خواهند که این کار را نکنند!

افکار نیوز: رئیس شوراى شهر تهران گفت: شهرداران ادوار گذشته تهران در هر دوره، یک طبقه روى پایتخت گذاشتند؛ اما پول آن را 
صرف توسعه حمل و نقل عمومى نکردند. محسن هاشمى رفسنجانى، در سلسله نشست هاى تخصصى بررسى خیابان کامل (TOD) با 
تأکید بر اینکه کلان شهر ها به دلیل جمعیت بالا سریع در تله خودرومحورى افتادند، گفت: در 70 سال گذشته این پدیده (خودرومحورى) 
در کلان شهر ها بسیار مشهود بوده است. وى با اشاره به 20 میلیون سفر در روز گفت: بررسى ها نشان مى دهد که ما 20 میلیون سفر در روز 
داریم و من هنوز به صحت این رقم نرسیدم و از آنجا که همه این رقم را تکرار مى کنند من به آن استناد مى کنم و مى گویم باید به گونه اى 
عمل مى شد که 15 درصد سفر ها با حمل و نقل عمومى انجام شود و نکته دیگر اینکه توسعه شهر باید رابطه مستقیمى با بارگذارى شهر 

در کنار زیرساخت هاى حمل و نقل عمومى داشته باشد.

عکس خبر اینفوگرافى

مرحله چهارم طرح کاشف پلیس آگاهى تهران با حضور سردار «رحیمى» فرمانده انتظامى پایتخت در آگاهى 
تهران برگزار شد.

 مریم کامیاب/ خبرگزارى  مهر 

اجراى  مرحله چهارم طرح کاشف پلیس آگاهى

رنا
ع: ای

منب

پرسهبهداشت
وزیر بهداشت اعلام کرد:

افزایش 2 برابرى قیمت داروهاى خاص داخلى
رئیس انجمن رادیوتراپى  انکولوژى ایران:

سالانه 100هزار مورد جدید ابتلا به سرطان در کشور گزارش مى شود
ایسنا: وزیر بهداشــت درباره افزایش قیمت دارو 
گفت: ما با داروهایى طرف بودیم که چون تولید آن 
صرفه اقتصادى براى تولید کننده نداشــت، با پنج 
برابر قیمت وارد کشور مى شد. در این زمینه درمورد 
داروهاى خاص قیمت ها تا دو برابر افزایش پیدا کرد 
که منجر به آن شــد تا تولیدکننده دلگرم شود و از 
واردات دارو بى نیاز شویم. با این افزایش قیمت باز 
هم قیمت دارو یک پنجم قیمت واردات ماند. البته 
در این زمینه باید با بیمه هم فکرى هایى شود. دکتر 
ســعید نمکى، در ادامه صحبت هایش درخصوص 
افزایش ظرفیت رشته هاى پزشکى نیز گفت: سابق 
بر این، این گونه بود که براى رشته هاى تحصیلات 
تکمیلى دو سهمیه وجود داشت که نفر نخست، در 
رتبه اول جذب شده و رتبه دوم از افراد سهمیه دار 
انتخاب مى شد. این اتفاق دو اثر داشت؛ نخست آنکه 
باعث سرخوردگى جوانان داراى زیر رتبه 10 مى شد 
و دوم آنکــه، ذهنیت نابه جــا و غلطى درخصوص 

خانواده هاى شهدا ایجاد مى شد که به هیچ عنوان 
ذهنیت روایى نبود. وى افزود: به همین علت بنده 
دســتور دادم معادل سهمیه ها ظرفیت تحصیلات 
تکمیلى بالا رود؛ یعنى نخبه فکر نکند کسى جایش 
را گرفته است؛ یعنى اگر قرار بود به عنوان مثال 20 
نفر را پذیرش کنیم، گفتیم آن تعداد از ســهمیه 
ایثارگران و خانواده شــهدا را کنار بگذارید و از بین 

داوطلبان آزاد زیر رتبه 10 را جذب کنید.

شهر خبر: رئیس انجمن رادیوتراپى انکولوژى ایران 
گفت: هرســال صد هزار مــورد جدید ابتــلا به انواع 
سرطان ها در کشور مشاهده مى شــود که 50درصد 

آن ها به مرگ بیمار مى  انجامد. 
محمدرضا قوام نصیرى افزود: در شیوع سرطان عوامل 
مختلفى دخالت دارد؛ زیرا عامل اصلى هنوز ناشناخته 
است، ولى بیشترین دلایل آن زندگى شهرى و فعالیت 
زنان در خارج از منزل است که موجب مى شود ایجاد 
ناراحتى هاى عصبى در بین زنان افزایش یابد و درنهایت 
استرس بیشترى ایجاد شود. وى تصریح کرد: استرس 
در رأس عوامل سرطان زاست که باعث مى شود سیستم 
ایمنى افراد مختل شود و موجب بیمارى هاى مختلف از 
جمله سرطان شود. قوام نصیرى اضافه کرد:  در بسیارى 
از موارد نتیجه درمان ســرطان صددرصد نیســت و 
درحال حاضر بعد از بیمارى هاى قلب وعروق، دومین 
عامل مرگ ومیر در کشــور به شمارمى آید. وى اظهار 
داشت: تلاش براى کاهش استرس، کاهش ترافیک، 

کاهش آلودگى هوا و رفع عادات شخصى مانند مصرف 
دخانیات به خصوص سیگار مى تواند نقش مهمى در 
کاهش انواع سرطان داشته باشد؛ اما تسویه بهتر بنزین 
و پالایش آن نیز مهم است، زیرا سربى که در دود اگزوز 
وجود دارد، توسط دستگاه تنفس جذب خون مى شود 
و مى تواند در مغزاســتخوان اثر بگذارد و در برخى از 
موارد ایجاد سرطان خون در کودکان به همین دلیل 

است.
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